



Council of the
European Union

Brussels, 1 June 2023
(OR. fr, en)

9915/23

SAN 304
COVID-19 22
SOC 408

NOTE

From:	General Secretariat of the Council
To:	Council
Subject:	Creation of a “European Day in remembrance of the victims of the Covid-19 Pandemic” <i>- Information from the French delegation</i>

Delegations will find in Annex an information note from the French delegation on the above mentioned subject to be raised under “Any other business” at the meeting of the EPSCO Council (Health) on 13 June 2023.

Création d'une « Journée européenne en mémoire des victimes de la pandémie de Covid-19 »**(European Day in remembrance of the victims of the Covid-19 Pandemic)**

La pandémie de Covid-19 a durement éprouvé l'ensemble des peuples européens. Ses conséquences sanitaires, sociales et économiques continuent d'affecter les pays de l'Union européenne comme le reste du monde. Les travailleurs « de première ligne » ont été fortement sollicités. En particulier, les soignants ont été confrontés à la détresse des personnes malades et de leurs familles et proches.

En Europe, plus de 2 200 000 personnes (OMS-Euro) sont décédées des suites de la Covid-19. Nos sociétés restent marquées par la perte de ces vies humaines dans des circonstances tragiques.

C'est pourquoi plusieurs Etats membres ont déjà rendu hommage aux morts et aux personnes qui se sont mobilisées pour leur apporter des soins et, plus généralement, pour préserver la société.

Le moment semble venu d'instaurer une « Journée européenne en mémoire des victimes de la pandémie de Covid-19 ». Cette Journée pourrait être lancée au cours du premier trimestre 2024, date-anniversaire des premières mesures de lutte contre la pandémie.

La France considère que, face à cette expérience commune et après la mobilisation sans précédent de l'Union européenne et de ses Etats membres pour protéger leurs populations, une initiative de l'Union européenne visant à assurer une mémoire digne de ce qui s'est passé est opportune. Cette « Journée européenne en mémoire des victimes de la pandémie de Covid-19 » sera l'occasion de rendre hommage aux personnes décédées, mais aussi de considérer les difficultés des personnes affectées par le Covid long. Elle constituera un moment de discussion sur les évolutions des stratégies de soins, notamment en matière de santé mentale, sur les impacts économiques et sociaux de la pandémie, ainsi que sur les progrès dans la préparation et la réponse aux futures pandémies. Selon les pays, les manifestations de cette journée pourront être diversifiées.

Dans cette perspective, nous nous réjouissons de ce que le Parlement européen s'est saisi de cette question (rapport d'initiative relatif à la « pandémie de Covid-19 : leçons tirées et recommandations pour le futur » de la Commission spéciale sur la pandémie de Covid-19), et appelons le Conseil, la Commission européenne, le Comité économique et social européen et le Comité des Régions à faire de même.

L'objet du point d'information sollicité à l'ordre du jour du Conseil EPSCO du 13 juin 2023 est d'exposer aux membres du Conseil cette proposition.

Creation of a "European Day in remembrance of the victims of the Covid-19 Pandemic"

(« Journée européenne en mémoire des victimes de la pandémie de Covid-19 »)

The Covid-19 pandemic severely affected all European peoples. Its health, social and economic consequences continue to affect the countries of the European Union as the rest of the world. Frontline workers have been profoundly affected. Caregivers, in particular, have been confronted with the distress of patients, their families and loved ones.

In Europe, more than 2,2 Million of people (WHO-Euro) died as a result of Covid-19. Our societies remain scarred by the loss of these human lives in tragic circumstances.

This is why several Member States have already paid tribute to the deceased and to the people who mobilized to provide them with care and, more generally, to preserve society.

The time seems right to introduce a "European Day in remembrance of the victims of the Covid-19 Pandemic". This Day could be launched in the first quarter of 2024, the anniversary of the first measures taken to combat the pandemic.

France considers that, in the light of this shared experience and following the unprecedented mobilization of the European Union and its Member States to protect their populations, a European Union initiative to ensure a fair remembrance of what happened is timely. This "European Day in remembrance of the victims of the Covid-19 Pandemic" will be an opportunity to pay tribute to those who have died, but also to consider the difficulties encountered by those affected by the Long COVID. It will provide an opportunity to discuss developments in care strategies, particularly in the field of mental health, the economic and social impact of the pandemic, and the progress in preparing for and responding to future pandemics. Depending on the country, this Day may include a variety of events and manifest in different ways.

With this in mind, we welcome the fact that the European Parliament has taken up this issue (own-initiative report on the "Covid-19 pandemic: lessons learned and recommendations for the future" by the Special Committee on the Covid-19 pandemic), and call on the Council, the European Commission, the European Economic and Social Committee and the Committee of the Regions to do likewise.

The purpose of the AOB item requested on the agenda of the EPSCO Council of 13 June 2023 is to explain this proposal to the members of the Council.
